
 با سلام، جناب دکتر به عنوان نخستین سوال لطفا بفرمايید طرح آمايش 
صنعتي اکنون در چه نقطه اي اسلت و اجراي کامل آن تا چه اندازه مي تواند 

اشتغالزايي براي مناطق مختلف بويژه مناطق کم درآمد و محدود ايجاد کند؟
بسم الله الرحمن الرحیم، البته ما قبل از بحث آمايش صنعت، به آمايش 
س��رزمین احتیاج داريم. بحث تعادل  فضايي و مكاني که از نظر اس��تعداد و 
امكانات مزيت هاي هر منطقه را مشخص مي کند براي کل کشور انجام نشده 
است، منتها بر مبناي آمايش صنعت يكسري اولويت هايي به استان ها اعلام 
ش��ده و دولت پروژه هايي را در س��فرهاي رياست جمهوري بر مبناي آمايش 
صنعت اعلام کرده اس��ت . طرح آمايش صنعتي يكي از اقدامات مهم دولت 
نهم براي توزيع عادلانه صنعت در استان هاست که با در نظر گرفتن مزيت هاي 
هر منطقه اجرا خواهد ش��د.  اجراي طرح آمايش صنعتي، گام مهمي براي 
بهره مندي همه مردم اس��تان از صنعت و تحقق شعار عدالت محوري دولت 
نهم و دهم اس��ت. همچنین عزم دولت در راستاي تحقق عدالت اجتماعي و 
توسعه اقتصادي، اجرايي شدن کامل طرح آمايش صنعتي در برقراري تعادل و 
توازن منطقه اي در سرمايه گذاري و کاهش نرخ بیكاري و تورم بسیار مهم و در 
اولويت است.  آنچه وجود دارد اين است که درواقع ما هنوز نتوانسته ايم شاهد 
شكل گیري فعالیت هاي صنعتي در استان ها به آن  شكلی که مطلوب ماست، 
باشیم. کلاً در برنامه هاي توسعه دچار چند خطا هستیم، در سرمايه گذاري ها 
يك خطاي تشخیص هست، بدين معنا که بدون  توجیه اقتصادي و اجتماعي  
و حتی مكانی، طرحی ايجاد شود و اين مساله هزينه هاي دولت را براي ادامه 
حیاتش بیشتر مي کند. به عنوان مثال مناطقي که امكانات و منابع دارند ولی 
همچنان صادر کننده مواد خام هستند در حالي که بايد شرايط براي ايجاد 
ارزش افزوده فراهم شود که متاسفانه مشكلاتي که در آمايش صنعتي وجود 

دارد نتوانسته جوابگوي نیاز واقعي صنعتي شدن باشد.  
 احسلاس مي شود صنايع بسلته بندي، فرآوري و تبديلي کشور با در نظر 
گرفتن موقعیت جغرافیايي و برخورداري از منابع مختلف خدادادي در جايگاه 
خود قرار نگرفته اند و اقدامات صادراتي بیشلتر به سلمت مواد خام صورت 
مي گیرد. با توجه به گفته جنابعالي استنباط مي شود که اين مساله در آمايش 

صنعتي وجود دارد.  
در خیل��ي از اس��تان هاي ما، ماده اولیه تولید و بع��د به جاي ديگر صادر 
مي شود، مثل زعفران که فله اي صادر مي کنیم و به اسپانیا می رود، آنجا فرآوري 
مي ش��ود و به عنوان کالاي اسپانیايي به نقاط مختلف دنیا صادر مي شود در 
حالي که اين زعفران براي جنوب خراس��ان رضوي اس��ت، لذا وزن صادرات و 
واردات مان يكي است ولي ارزش آن يكي نیست، فرض کنیم مثلا 15 میلیون 
ت��ن واردات داريم، 15 میلیون تن صادرات، ولي ارزش صادراتمان 5 میلیون 
دلار است و در يكي از بنادر مهم، واردات 15 میلیون دلار است اين يعني 3 
برابر.  پس در واقع ما صادرکننده ماده خام هستیم و در نتیجه واردکننده انواع 
و اقسام کالاها و خدمات. اين چرا اتفاق مي افتاد؟ چون ما نتوانسته ايم برمبناي 
آمايش سرزمین، سرمايه گذاري ها را در مناطقي انجام دهیم که ارزش افزوده 
ايجاد کن��د.  در بخش هاي مختلف ايران با توج��ه به  قابلیت هاي مختلف، 
سرمايه گذاري هاي چند بعدي وجود دارد يعني سرمايه گذاري ای که در صنعت 
مي شود به کشاورزي و صنعت توريسم و گردشگري ارتباط پیدا کند. ما الان 
در نقاط مختلف کشور، صنعت را در هر جايي که ايجاد مي کنیم بايد توجیه 
اقتصادي، اجتماعي و فني داشته باشد و در کنارش حلقه هاي پیشین و پسین 
را ايجاد کنیم که در حال حاضر حلقه هاي پیش و پس��ین در نقاط مختلف 
کشور پراکنده است و اين موجب مي شود بهاي تمام شده کالاي ما بسیار بالا 
باشد و در مقايسه با نمونه هاي خارجي، نمي توانیم رقابت کنیم و اين مشكل 

اساسي در صنعتي شدن وجود دارد. 
  دولت و مجلس در راستاي توسعه اقتصاد کشور بويژه جهت بهره برداري از 
معادن و بخش هاي مختلف کشور چه اقداماتي در راستاي خريد يا واردات يا 

تولید داخلي ماشین آلات صنعتي ل معدني به عمل آورده اند؟
اقدامي که شكل پیدا کرد اين بود که اول تعرفه کالاي سرمايه اي را کاهش 
دادن��د که م��ا بتوانیم از مزيتي که امروز در اقتصاد جهان��ي به وجود آمده و 
از قیمت کالاهاي س��رمايه اي که کاهش پیدا کرده اس��تفاده کنیم و واردات 
کالاي س��رمايه اي را افزايش دهیم و از طرفي ديگر بتوانی��م در واقع واردات 
کالاه��اي مصرفي را کاهش دهیم. اين کار را م��ا در بودجه انجام داده ايم لذا 
تعرفه محصولات نهايي کشاورزي را مشابه تعرفه ماشین کرده ايم، يعني به  90 
درصد رسانديم تا حمايت داخلي شود و از آن طرف واردات کالاهاي سرمايه اي 
را کاهش داديم تا حلقه هاي مفقوده اي که در صنعت وجود دارد را بتوانیم از 
طريق ورود ماش��ین آلات خارجي در بخش هاي سرمايه ايجاد کنیم تا زمینه 
براي اشتغال ايجاد شود. در واقع مجلس اين کار را انجام داد که بتواند به دولت 
کمك کند تا اين طرح ها شكل بگیرد، البته بخشي از سرمايه گذاري هايي که در 
بخش صنعت در دولت نهم اتفاق افتاده در راستاي تكمیل حلقه هاي پیشین و 
پسین صنايع موجود است و اين ارزشمند است، مثلاً ما نمونه هايي داريم که در 
واقع صنايع بالادستي اين صنايع را ايجاد کرده اند و شرايط را براي ايجاد ارزش 
افزوده فراهم مي کند، ما طرح فولاد داشتیم که شمش تولید مي کرد، فولاد 
آلیاژي، ولي الان فاز چهار آن در حال اجرا ش��دن اس��ت که در واقع مي تواند 
ماشین کاري را راه بیندازد تا ماده خام را بتوانند به ارزش افزوده تبديل کنند. 
 اينها اقدامات خوبي است که در راستاي سیاست هاي صنعتي شدن در 
دولت نهم و در ادامه آن در دولت دهم آقای احمدی نژاد پیگیري مي ش��ود و 
قابل توجه است که مي تواند شرايط را براي ايجاد ارزش افزوده فراهم کند و 

بهاي تمام شده را کاهش داد تا شرايط اشتغالزايي فراهم شود. 
  مجلس در راستاي حمايت از تولید بويژه کارخانجات بخش نساجي که امروز 
در معرض خطر تعطیلي، رکود يا ورشكسلتي قرار گرفته اند چه اقداماتي به 
عمل آورده و نحوه تامین نقدينگي آنها براي نوسازي تجهیزات و ماشین آلات 

به چه صورت است؟ 
صنعت نس��اجي در ايران به رغم گس��تردگي، قدمت و س��ابقه طولاني و 

درخش��ان خود در گذش��ته چنانكه بايد و شايد تاکنون نتوانسته مانند ديگر 
صنايع رشد کند.  کمبود مواد اولیه مرغوب، واردات بي رويه، بالا بودن هزينه 
تولید، فقدان تنوع در تولید و...  از جمله مس��ائلي اس��ت که به مشكلات اين 
صنعت دامن زده اس��ت، بنابراين براي دس��تیابي به توان رقابتي لازم است از 
تكنولوژي نوين و وسايل جديد براي تولید بهتر استفاده شود و به دلیل بالا بودن 
دستمزد در مقابل ديگر تولیدکنندگان بهتر است روش هاي سرمايه گذاري در 
اين بخش اصلاح شود زيرا با وجود صنايع عظیم پتروشیمي، صنعت نساجي 
از مزيت عمده اي در جهت تهیه مواد اولیه ارزان قیمت برخوردار است.   از اين 
جهت در بحث بودجه، محصولات نهايي کش��اورزي را مجلس مورد حمايت 
قرارداد و تعرفه را افزايش داده که کالاهاي مربوط به بخش کش��اورزي راحت 
داخل کش��ور نشود تا س��رمايه گذاري هاي داخل توجیه پیدا کند و در بحث 
مربوط به نساجي ها، جلسه اي را با وزير صنايع و مسؤولان ذي ربط با تعاوني ها 
و تش��كل هاي مربوط به نس��اجي ها، پنبه و کش��اورزان و نمايندگان مجلس 
برگزارکرديم که بنا شد کار گروهي را تشكیل بدهند و مسائل مربوط به نساجي  
و همچنین پنبه مازادي که الان در خود کارخانه هاي پنبه پاک کني که حدود 
40 هزار تن اس��ت را تعیین تكلیف کنند تا رونقي در نساجي داشته باشیم. 
درباره س��رمايه گذاری در بخش صنعت نیز بايد اين موضوع را مطرح کنم که 
امسال فرصت جديد به بخش خصوصی داده شد و آن اين بود که دولت نتواند 
از صندوق ذخیره ارزي برداش��ت کند و برداشت ها در اختیار بخش خصوصي 
گذاش��ته شد تا در بخش های مختلفی از قبیل کش��اورزی، صنعت، نوسازی 

ماشین آلات و همچنین جلوگیری از اتلاف انرژی سرمايه گذاری شود.
  همانطور که اکنون کشلور در تولید سلیمان خودکفا شده است و بزودي 
صادرات آن نیز به کشورهاي جهان آغاز خواهد شد، فكر مي کنید در تولید 

فولاد چه زمان به خودکفايي خواهیم رسید؟
صنعت فولاد يكی از صنايعی اس��ت که سهم نیروی انسانی در آن قابل 
توجه اس��ت و می تواند زمینه اشتغال صنعتی کشور را فراهم کند و نیازمند 
زمان است. حداقل تا چند سال آينده، بايد موجي از سرمايه گذاري ها در بخش 
فولاد انجام بشود تا بتوانیم به مرحله صادرات اقدام کنیم و به خودکفايي در 
فولاد برسیم. بسیاري از طرح هاي ما در بخش فولاد هنوز نیمه تمام هستند 
و در مرحله 20 و 30 درصد قرار دارند، قطعاً بايد نقدينگي تزريق شود تا اين 
طرح ها تكمیل ش��وند و اين م��ا را نزديك به خودکفايي مي کند.  همچنین 
وزارت صنايع و س��ازمان گسترش صنعت بايد در تخصیص منابع، اولويت را 
به طرح هاي نیمه تمام بدهند، چنانچه مجلس هم در برنامه بودجه طرح هاي 

نیمه تمام را مدنظر دارد.  
  از آنجا که ايران سرشار از منابع طبیعي غني و نادري است چرا از پتانسیل ها 
و قابلیت کشلور در اسلتحصال کاني ها و طا و آلومینیم حداکثر استفاده به 

عمل نمي آيد؟
متاس��فانه اين ثروت، بلاي جان طبیعت شده است. مشكل اصلي ما در 
منابع طبیعي که مي گويند ثروت است، اين است که ما نتوانستیم در بخش 
سرمايه گذاري در علوم و بخش هاي مختلف به سمتي برويم که مزيت داشته 
باشیم.  برفرض اينكه اينها منابع تمام نشدني است که داريم، ما بايد علومي 
را سرمايه گذاري مي کرديم که مربوط به منابع تجديد ناپذير می شد، در حالي 
که ما روي علومي س��رمايه گذاري کرديم که تجديد پذير بودند و اين مشكل 
کشورهاي پیشرفته هم بود ولي آنها پیشرفت کردند اما ما چون 100 سال قبل 
به نفت دست يافتیم، از همان موقع همچنان صادرکننده ماده خام هستیم از 
اين رو در اين بده بستا ن ها در عرصه اقتصاد بین الملل ما زيان دهنده هستیم و 
آنها منفعت مي برند، براي همین است که منابع طبیعي برای ما به صورت بلا 
درآمده است. در حالي که اگر بخواهیم برای ما حكم طلا داشته باشد بايد در 
رشته علوم سرمايه گذاري مي کرديم تا هزاران فرآورده ايجاد کنیم؛ طلا، نفت، 
سنگ هاي معدني و حتي در بخش کشاورزي ولی ما هیچگاه به ارزش افزوده 
و ش��رايط ايجاد ارزش افزوده فكر نكرديم و با مشكل سرمايه مواجه شديم و 
بالطبع با ورود سرمايه خارجي يكسري فعالیت هايي به کار گرفته شدند که 

مورد علاقه طبقات متمول جامعه است.  
  با توجه به اينكه ايران اکنون به عنوان عضو ناظر سلازمان تجارت جهانی 

)WTO( انتخاب شده اسلت، فكر مي کنید چه زملان بايد حمايت از برخي 
صنايع را با کاهش تعرفه گمرکي کم کرد؟

کاه��ش تعرفه ها ب��رای ورود به WTO برای ما يك مزيت به حس��اب 
نمی آي��د، اتفاقاً وقتي که مي خواهیم وارد ش��ويم، تعرفه ها بايد بالا باش��د تا 
وقتي که تعرفه گمرکي را کاهش دهیم مزيت خوبي داش��ته باش��یم، چون 
تا آن وقت ک��ه تعرفه ها کاهش پیدا مي کند ما مي توانیم زمینه هاي بهتري 
در داخل اقتصاد کش��ور از نظر رقابت پذيري ايجاد کنی��م ولي اگر ما از الان 

تعرفه ها را پايین بیاوريم، همان بلايي مي ش��ود که بر سر کشاورزي آورديم؛ 
يعني کارخانجات قند و  نساجي از بین رفت. ببینید وقتي تعرفه ها را کاهش 
دهیم، فقط به نفع واردات کالاهاي مصرفي تمام مي شود و حالا مي خواهیم 
وارد WTO بشويم چه مزيتي دارد؟ ولي اگر تعرفه ها بالا باشد و کمك کنیم 
به صنايع در جهت تجديد ساختار و نوسازي ماشین آلات قديمي تا آنها بتوانند 
با تكنولوژي روز خودشان را آماده کنند آن وقت اگر تعرفه را هم پايین بیاوريم 
قدرت رقابت پذيري در اقتصاد بین الملل را دارند چون توانسته اند شرايط واقعي 

صنعتي شدن را داشته باشند .  
  براي دستیابي به »های تك« )صنايع پیشرفته( چه اقداماتي مدنظر است؟

به دلیل نبود استراتژی صنعتی مدون در کشور، سرمايه گذاری های صورت 
گرفت��ه در صنايع کلیدی، س��لیقه ای و موردی بوده اس��ت. ايران در صنايع 
مرتبط با کش��اورزی دارای مزيت نسبی و در نتیجه دارای توان رقابتی است 
و به همین دلیل صنايع کشاورزی جزو صنايع کلیدی محسوب می شود. در 
 برخی از صنايع کلیدی اگر بخواهیم توان رقابتی خود را حفظ کنیم، بايد به 
»ه��ای تك« کردن آن صنايع يعنی به کار بردن تكنولوژی در آنها بپردازيم. 
به اين دلیل که استراتژی ملی مدونی درکشور وجود ندارد، استراتژی صنعتی 

کشور نیز دچار مشكلات فراوانی شده است.  
 صنعت گردشگري کشلور با توجله به اينكه ايران جزو 10 کشلور 
پرجاذبه داراي تمدن قديمي و توريسلم است و از آثار تاريخي کهن 
برخوردار اسلت چرا نتوانسلته بله ارزآوري مطلوبلي همچون مصر، 

سريانكا و حتي کشور آفريقايي مثل غنا برسد؟
 با برنامه  ريزي صحیح، درآمد گردشگري مي  تواند جايگزين درآمد نفتي 
کش��ور شود. با همه جاذبه  هاي فراوان گردشگري در کشور نتوانسته  ايم انبوه 
گردش��گران خارجي را جذب کنیم.  ما زيرس��اخت ها و مش��كل مهندسي 
فرهنگي را در صنعت گردشگري حل نكرديم و گردشگر خارجي با مشكلات 
زيادي مواجه مي ش��ود. کش��ورهاي پیشرفته بودجه دولت ش��ان را از درآمد 
حاصل از گردش��گري تامین مي کنند در حالي که م��ا بودجه دولتمان را از 
طريق نفت تامین مي کنیم؛ قطعاً بايد کار کنیم و بايد حداکثر استفاده را از 
توانمندي هايمان و پتانسیل هايمان داشته باشیم تا زيرساخت ها تجديد شوند 
البته در دولت آقاي احمدي نژاد در اين بخش گام هاي خوبي برداشته شد و 
اتفاقات خوبي شكل پیدا کرد اما براي رسیدن به مطلوب ها راه درازي داريم. 
يكسري سرمايه گذاري هايي انجام شد، هتل هايي در سواحل و در نقاط مختلف 
کشور ايجاد شد، جاذبه ها و گردشگري هاي هر استان معرفي شد، پايگاه هاي 

گردشگري زده شد که حرکت هاي خوبي بود. 

 اقتصاد بیمار کشور ما که از دوره قاجار تاکنون درمان نشده است در ظرف 
چند سال ديگر درسلت مي شود يا با توجه به لايحه طرح تحول اقتصادي و 
هدفمند کردن يارانه ها که از سلوي دولت به مجلس ارائه شد، مي تواند دواي 

درمان باشد؟
 اي��ن بیماري خیلي جدي اس��ت ما به تجديد س��اختار در اقتصاد ايران 
نیازمندي��م،  دولت ها و مجلس بايد گام هاي اساس��ي را بردارند، بحث همین 
هدفمند کردن يارانه ها اقدام بسیار ارزنده اي بود که شكل گرفت.  طرح تحول 
اقتصادي نشانه اصلاح س��اختارهاي اقتصادي نظام است و شايد در اظهارات 
کارشناس��ان و صاحبنظران اقتصادي کشور اين سخن مكرر مطرح شده که 
نظام اقتصادي ما دچار مش��كل است و براي برطرف کردن اين مشكلات بايد 
ساختارها اصلاح شود و براي اين اصلاح هم دو راهبرد بلندمدت سند چشم انداز 
و برنامه پنجم توس��عه را داري��م اما هیچ کدام از اين دو راهبرد نقش��ه راه را 
نش��ان نمي دهند.  رويكردي که امروز شاهد هستیم اين است که دولت های 
آقای احمدی نژاد فقط به دنبال رشد و توسعه ای نیست که سرريز آن مردم را 
بهره مند کند، بلكه به دنبال توسعه همراه با عدالت است. کف درآمد در گذشته 
136 هزار تومان و س��قف آن درآمده��اي میلیوني بود و اين فاصله با عدالت 
سازگار نیست اما الان اين فاصله کاهش يافته و کمتر هم مي شود و دولت هم 
به سمت اين رفته که حداقل هاي درآمد افزايش يابد و قطعا اين يك اثر تورمي 
دارد اما اين اثر شیرين است؛ نه اينكه تورمي که دولت ايجاد کرده شیرين است، 
بلكه تورمي که در اثر افزايش حقوق بازنشس��تگان و...  به وجود بیايد شیرين 
است و اين يك اصلاح ساختار است و اين اصلاح نبايد از طريق تزريق نقدينگي 
باشد، بلكه جهت گیري هاي اقتصادي بايد به سمت توزيع عادلانه ثروت باشد.  
آنچه در اقتصاد بسیار مهم است اين است که از توانمندي خود، تولید ثروت 
بكنیم، ولي اينكه ما فقط منابع خدادادي نفت و گاز را فروخته و از درآمد آن 

زندگي کنیم، تولید ثروت به معناي حقیقي نیست، بلكه میراث خواري است. 
   چه مسأله اي مانع اجراي طرح تحول اقتصادي در دولت هاي گذشته بود؟ و 
حالا که از سوي دولت نهم آقای احمدی نژاد و بالطبع ادامه آن در کابینه جديد 
ايشان به مجلس فرستاده شده و خواهد شد دلیل معطل ماندن اين طرح در 

گذشته چه بوده است؟
دولت های گذشته بايد ريسك مي کردند و نارضايتي عمومي را مي پذيرفتند؛ 
زيرا اين طرح جراحي يك بیماري مزمن و طولاني مدت اقتصاد کشور است 
و قطعاً هم درد خواهد داشت؛ به همین بهانه هاي مختلف تاکنون اين طرح 

اجرايي نشده و اين شجاعت است که يك دولت حتي به بهاي گزاف بخواهد 
اين طرح را اجرا کند. يك نكته اين است که آشنايي دقیق با ابعاد و آثار اين 
طرح صورت بگیرد و نكته ديگر هم همزماني آن با بودجه88 بود و اين طبیعي 
اس��ت که لايحه بودجه بر تمامي لوايح اولوي��ت دارد و الان هم اين طرح در 
دستور کار قرار دارد. بررسي ها نشان داده که اجزاي اين طرح نیازمند تدريج 
زماني بوده و هر يك از موارد آن بايد در ظرف زماني مناس��ب به مرحله اجرا 
درآيد. ما نمي خواهیم نسبت به اين طرح عجولانه عمل کنیم و بايد کار کاملا 
پخته اي در اين طرح انجام مي داديم و الان هم مجلس به سمت نهايي شدن 

مواد اين لايحه و اجرايي شدن مي رود. 

  املا بهانه جويي هاي عده اي که معتقد بودند اين طرح نبايد در سلال آخر 
فعالیت دولت انجام می شد، بیشتر متمرکز بر اين ادعاست که احمدي نژاد اين 
طرح را جهت تبلیغات براي انتخابات دهم رياسلت جمهوري انجام مي داد و 
همچنان اعتقاد دارند مجلس در بررسي لايحه هدفمند کردن يارانه ها يا طرح 
تحلول اقتصادي به عنوان ترمز دولت عمل کرده و مانع اجراي سلريع طرح 
تحول شده اسلت. آيا دولت و مجلس اصولگرا نبايد تعامل بهتر و بیشتري با 

هم داشته باشند؟
مجلس هیچگاه نخواسته که ترمز دولت در اجراي طرح تحول اقتصادي 
باشد اما ملاحظاتي هم در اين باره دارد. کمیسیون اعتقاد ندارد که بايد جلوي 
دولت گرفته ش��ود اما معتقد اس��ت که در اين کار نبايد به هیچ وجه عجله 
کرد. لايحه هدفمندس��ازي يارانه ها اگر بدون توجه به محورهاي ش��ش گانه 
طرح تحول اقتصادي به تصويب مجلس برس��د، قطعا تبعات منفي بسیاري 
براي اشتغال، تولید و تورم به دنبال خواهد داشت، ولي وقتي بسته سیاستي 
کاملي تعريف و اجرا شود هر چند زمان بر هم باشد قطعا شیب اصلاح قیمت ها 
تدريجي مي ش��ود و آثار منفي بر تورم و اش��تغال مي گذارد و تولید کاهش 
مي يابد.  مدير بخش دولتي در پي حداکثر کردن بودجه مجموعه خويش است 
ولي مدير بخش خصوصي حداکثر کننده سود است، پس قطعا رفتار آنان بر 
کاهش يا افزايش مصرف، صرفه جويي يا هدر رفتن منابع و بهره وري يا کاهش 

بازدهي نقش حیاتي دارد. 
  طرح تحول اقتصادي روشي است که در ذيل اصل 44 به اجرا در مي آيد. چرا 

اصل 44 به کندي پیش مي رود؟
قانون سیاس��ت هاي اصل 44 که يك قانون نظام بخش اس��ت مشخص 
مي کن��د که چه تغییري باي��د در نظام رخ بده��د و آن همانا تقويت بخش 
خصوصي و کوچك کردن دولت است.  قبل از دولت نهم میزان کل واگذاري 
که انجام شده بوده حدود 3 هزار میلیارد تومان بود ولي در دولت نهم به بیش 
از 40 هزار میلیارد تومان رس��ید؛ يعني حرکت بس��یار بزرگي در دولت نهم 
آقای احمدي نژاد در راستاي اصل 44 انجام شد. اصلاح الگوي مصرف و اتخاذ 
بسته سیاستي قیمتي و غیرقیمتي در کنار قانون سیاست هاي اجرايي اصل 
44 قانون اساس��ي موجب تحول در نظام اقتصادي کشور مي شود. متاسفانه 
واگذاري امور به بخش خصوصي با انتقال دارايي هاي دولت به بخش عمومي يا 
شبه دولتي نه تنها موجب بهبود وضعیت اقتصادي کشور نمي شود، بلكه رفتار، 
آثار و ماهیت شبه دولتي همانند دولت است با اين فرق که نظارت و کنترل 
آن بس��یار سخت تر مي شود. در مجلس، کمیس��یون ويژه نظارت و پیگیري 
سیاست هاي اجرايي اصل 44 تشكیل داديم براي پیگیري و نظارت بر نحوه 

اجراي صحیح اصل 44.  
  نظرتان درباره سهمیه بندي بنزين چیست و آيا بايد ادامه يابد؟

طرح بزرگي بود که اجرا شد در غیر اين صورت میزان مصرف روزانه ما به 
90 میلیون لیتر رسیده بود، الان حدود 67میلیون لیتر استفاده مي شود، 23 
میلیون لیتر توانستیم صرفه جويي کنیم و جلوي قاچاق هم گرفته شد.  بايد 
به اين سمت برويم که تا پايان سال 1393 سهمیه بندي حذف شود تا بنزين 
به قیمت هاي واقعي ارائه شود. بايد بتوانیم خطوط مترو و وسايل حمل و نقل 

عمومي را افزايش دهیم. 
  بله عنوان يك کارشناس، عملكرد دوللت نهم در زمینه کارهاي اجرايي و 

عمراني چگونه بوده است؟
اين يك اصل است که همیشه محاسن و معايب مكمل همديگر هستند؛ 
يعني در بخش هايي کاس��تي هايي وجود داشته و نقاط قوتي هم بوده است.  
در طول برنامه اول، دوم و س��وم توس��عه پیش بیني مي شد سالی 6 میلیارد 
دلار صادرات غیرنفتي داش��ته باش��یم، ولي هر موقع که برنامه تمام شد ما 
به 50 درصد هدف برنامه هم نرس��یديم، ولي دولت نهم توانس��ت در بخش 
ص��ادرات غیرنفتي هدف برنامه چه��ارم را محقق کند. موفق ترين بخش در 

اجراي اصل 44 قانون اساسي، سهام عدالت است.  براي بررسي دقیق عملكرد 
دولت نیاز است تا شاخص هاي مختلف اقتصادي اعم از میزان اشتغال، تورم، 
وضعیت رشد اقتصادي، بحث اولويت هاي اقتصادي و... مورد بررسي قرار گیرند.   
مشكلات اقتصادي مربوط به دولت های قبل و بعد و... نیست، اين نوع مشكلات 
نیازمند کالبدش��كافي و کار جدي بوده و طوري نیستند که بتوان يك شبه 

آنها را حل کرد. 
   رهبر حكیم انقاب اصاح الگوي مصرف را به عنوان يك اصل بسلیار مهم 
و رسلیدن به آن اهدافي که در سند چشم انداز 20 ساله نظام قرار دارد، مطرح 
کردند. شما چه راهكارهايي را پیشنهاد مي کنید و مجلس چه برنامه هايي دارد؟

اصلاح الگوي مصرف به معناي نهادينه کردن روش صحیح اس��تفاده از 
منابع کشور و موجب ارتقای شاخص هاي زندگي، کاهش هزينه ها و زمینه ساز 
گسترش عدالت است. با توجه به اين نكته که اصلاح الگوي مصرف از طريق 
پیش��رفت هاي علمي، ارتقای فني در طراحي و ساخت تجهیزات بهینه قابل 
رقابت با استانداردهاي جهاني است، لذا فرصت توزيع منابع و بالطبع پیشرفت 
در ديگر بخش ها را نیز موجب مي شود. به عبارت ديگر اصلاح الگوي مصرف 
مس��تلزم فرهنگسازي پايدار است که اين کار نیازمند راهكاري است تا همه 
افراد جامعه الزام رفتارهاي اصلاح مصرف را احس��اس کنند و اين اصلاح به 
تدريج نهادينه شود تا به يك رفتار پايدار و نهايتا به فرهنگ عمومي در عرصه 
مصرف تبدل شود. نتیجه بررس��ي کمیته اصلاح الگوي مصرف اين بود که 
اصلاح مصرف در دو س��طح تولید و مصرف قابل بررس��ي است.  با توجه به 
تاکید مقام معظم رهبري در حیاتي دانستن الگوي مصرف و استفاده مدبرانه 
و عاقلانه از منابع کشور، کمیسیون برنامه و بودجه مي تواند به مباحثي که به 
اين کمیسیون مربوط اس��ت، بپردازد.  کمیسیون برنامه و بودجه در پي آن 
است که با همكاري معاونت برنامه ريزي و نظارت راهبردي نظام بودجه ريزي 
عملیاتي را براي بودجه سال 89 مورد توجه قرار دهد، اين کمیسیون همچنین 
درباره زمان بندي پروژه هاي استاني و به تصويب نرسیدن پروژه هاي استاني ا ي 
که بیش از دو سال زمان مي برد، تاکید دارد. براي موفقیت در اصلاح الگوي 
مصرف بايد در نظام بودجه ريزي کشور با اجراي واقعي سیاست هاي اجرايي 
اصل 44 قانون اساس��ي اصلاحاتي اعمال شود، در حقیقت کار بايد از داخل 
دستگاه هاي اجرايي آغاز شود.  حدود 28 هزار میلیارد تومان طرح عمراني در 
سال جاري بايد انجام مي شد که با کسر 6 هزار و 500 میلیارد تومان، اين عدد 
به حدود 22 هزار میلیارد تومان کاهش مي يابد، در صورت واگذاري اين میزان 
پروژه عمراني به بخش خصوصي بهای تمام ش��ده پروژه ها به دوسوم کاهش 
يافته و دولت براي حمايت از دست اندرکاران اقتصادي مي تواند يارانه پرداخت 
کند. اعضاي کمیس��یون معتقدند بايد احكامي در لايحه قانون برنامه پنجم 
توسعه گنجانده شود تا در زمینه کوچك سازي دولت و استفاده بهینه از منابع، 

بهای تمام شده پروژه هاي اقتصادي کاهش يابد. 
  چرا برخي از گرو ه هاي سیاسي خاص که در دوره حاکمیت خودشان چندان 
به فكر عدالت نبودند در زمان تبلیغات برای انتخابات رياست جمهوری دهم 
شعارهاي عدالت طلبانه دکتر احمدي نژاد را به عنوان شعار خود قرار دادند، در 
حالي که از ابتدای فعالیت دولت نهم تا انتهای آن انتقاد های شديدي نسبت به 
تمام طرح ها و شعارهاي رئیس جمهور داشتند ولی در بحبوحه انتخابات دهم 

همان شعارها را مي دادند؟
همیشه عدالت به صورت يك مطالبه جدي مطرح است و شعار پرجاذبه اي 
است. طبیعي است که در عرصه انتخابات گروه ها يی از اين حرف ها مي زنند 
که اقبال بیشتري داشته باشند تا تمايل افراد به آنها افزايش پیدا کند و بعد 
در منطق متضاد حرکت مي کنند. عدالت را خیلي وقت ها اشتباه مي گیرند، 
مثلاً می گويند اگر مس��اوات ايجاد کنیم عدالت است، در حالي که »عدالت« 
يعنی هر چیزي را در جايگاه خود قرار دادن. اگر ما اين طوري حرکت کنیم 
که هر منطقه اي به فراخور اس��تعدادش رش��د کند، عدالت مورد توجه قرار 
مي گی��رد. همه دولت ها در بحث عدال��ت تلاش کردند منتها به دلیل اينكه 
مشكل کلیدي اقتصاد را نتوانستند حل کنند نابرابري رشد کرد و به دلیل رشد 
شهرها مناطق روستايي آسیب ديد. شرايط را برقرار نكرديم تا ماندگاري ايجاد 
شود، مهم تولید است و همچنین اگر تورم در جامعه باشد، ضد کار، ضد ارزش 
و ضدعدالت همه اينها ارزش ها را ضعیف تر مي  کند و ضد ارزش را قوي تر و از 

آن جايي که عدالت يك مفهوم ارزشي است، ضعیف تر مي شود .
   علل اصلی پیروزی احمدی نژاد بر کانديداهای ديگر را چه می دانید؟

برگزاری انتخابات باشكوه روز بیست و دوم خرداد و حضور حماسی بیش 
از 85 درص��د مردم و 40 میلیون رای دهنده در اي��ن دوره از انتخابات، خود 
حضوری بی نظیر محس��وب می ش��ود. با يك نگاه و تحلیل دقیق می توانیم 
براحت��ی به دلايل پیروزی احمدی نژاد در اي��ن انتخابات پی ببريم. در وهله 
اول احمدی نژاد يك شخصیت کاريزماتیك قوی است. وی بیشتر بین اقشار 
کم درآمد جامعه و همچنین روش��نفكران ملی گرا محبوب اس��ت و از سوی 
ديگر در مقابل روش��نفكران و نظريات غربگرا می ايستد.  سیاست اقتصادی 
 که از سوی احمدی نژاد دنبال می شود کاملا جنبه اجتماعی-رفاهی دارد و در 
راستای تبديل دولت سنتی به »دولت الكترونیك«، صنعتی سازی، ايجاد صنايع 
نظامی قوی، حمايت از اقشار کم درآمد جامعه و جذب و مشارکت کارگران در 
اداره امور ش��رکت ها و کارخانجات کش��ور از طريق ارائه سهام کارخانه ها به 
کارگران است. با توجه به برنامه ها و نوع رفتار و ارتباطی که دکتراحمدی نژاد 
با مردم برقرار کرد و نیز مردم ثمرات سیاس��ت های عدالت محور او را هم در 
بعد اجتماعی و هم در بعد اقتصادی لمس کردند، 24/5 میلیون رای کسب 
کرد و همه رکوردهای انتخاباتی تاريخ انقلاب را شكست.  توزيع سهام عدالت 
بین اقش��ار محروم جامعه، بیمه روستايی، طرح مسكن مهر، افزايش حقوق 
بازنشستگان و کارمندان و کاهش فاصله طبقاتی در طول خدمت دولت نهم 

نیز از جمله علل توفیق شگفت انگیز آنها بود.
  فضلای انتخاباتلی کشلور پلس از اعلام نتايج بلا التهلاب مواجه شده 

است،تحلیل تان چیست؟
پیروزی احمدی نژاد در اين انتخابات به واس��طه برنامه ه��ای او بوده و او 
مردی از جنس مردم اس��ت. در مقايس��ه ای که مردم از او داش��تند گفتمان 
اصولگرايی را در او ارزيابی کرده و نسبت به اين نوع گفتمان اعتماد پیدا کردند. 
وی کارنامه موفق 4 س��اله دارد و آمار، ارقام و اعداد به خوبی نش��ان می دهد، 
دکتر احمدی نژاد طی 4 سال گذشته خدمات دولت را به دورترين نقاط کشور 
و اعماق جامعه امروزی ايران برده اس��ت. رای او بیش��تر از سوی محرومان و 
مستضعفان بوده است؛ آنها که طعم شیرين خدمات دولت را در زندگی خود 
لمس کردند حتما به احمدی نژاد رای داده اند. خودم شاهد بودم در بسیاری از 
نقاط همچون شهرستان کرمان بالای 90 درصد رای داشتند و ما نمی توانیم 

تهران را به نقاط ديگر تعمیم بدهیم.
  چرا کسلانی که به تعبیر رهبر حكیم انقاب اسلامی، پیروز نشده اند راه 

قانون را برنگزيدند؟
کانديداه��ای ديگر برای اعتراض بايد راه ه��ای قانونی را در پیش بگیرند 
و به فرم��وده رهبر حكیم انقلاب، در واقع پ��س از اعلام نتايج بايد رقابت ها 
تبديل به رفاقت ها، مساعدت ها و دوستی ها در کشور شود. ديگر نامزدها بايد 
ب��ه رئیس جمهوری برگزيده کمك کنند که بارهای بر زمین مانده را بردارند 
و نبايد قانون ش��كنی پیشه کنند. کشور ما سابقه 30 سال برگزاری انتخابات  
مختلف را داشته است. ما روند انتخاباتی بسیار سالم و مطلوبی را در انتخابات 
دهم داشته ايم و چون مجريان انتخابات معتمدان مردم بوده اند روند برگزاری 
انتخابات نیز مورد اعتماد مردم است؛ در ضمن چرا از سوی کانديدای رقیب 
هیچ سند و مدرکی برای اثبات تقلب ادعايی اش ارائه نمی شود؟! ادب و آداب 
دموکراس��ی حكم می کند فردی که رای نیاورده است به نامزد پیروز تبريك 
بگوي��د و احمدی نژاد که در حال حاضر با يك رای فوق العاده و با تفاوت رای 
11 میلیونی نسبت به نفر بعدی خود قرار گرفته است نبايد مورد اتهام قرار 
گیرد. همانطور که رهبر حكیم انقلاب فرمودند، فاصله 11 میلیون رای بین 
احمدی نژاد و میرحسین موسوی رقمی نیست که بتوان آن را با تقلب به وجود 
آورد. رقب��ا بايد بدانند از صندوق های رای از بین چهار کانديدا فقط يك نفر 
بیرون می آيد و هر 4 کانديدا نمی توانند رئیس جمهور ش��وند! لذا بايد از رای 

مردم تمكین کنند و آن را به رسمیت بشناسند. 
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در حالي که اقتصاد جهان درحال دست و پنجه نرم کردن با تبعات 
بحران مالي جهاني است، ايران و اقتصاد متكي به درآمد نفتي اش 
در حال گذر از اقتصاد دولتي به سمت خصوصي و سامان دادن به 
وضعیلت يارانه ها و درآمدهاي مالیاتلي و در نهايت کاهش اتكا به 
درآمدهاي نفتي است  و دولت های نهم و دهم دکتر احمدی نژاد با 
شعار عدالت محوري و رفع تبعیض، در حال پیاده سازي برنامه هاي 
خود براي اصاح سیسلتم موجود اقتصادي کشلور بوده و هست. 
شايد بله همین دلیل باشد کله بحث هاي مربوط بله بحران مالي 
جهاني و اثرات آن در اقتصاد ايران، طرح تحول اقتصادي و ضرورت 
اجرايي شدن هرچه سريعتر آن در کشور و حساب ذخیره ارزي و به 
دنبال تمام اين مباحث، واکنش اقتصاددانان به برنامه هاي اقتصادي 
رئیس جمهور اين روزها بیش از هر مبحث ديگري به يكديگر مرتبط 
شده و در عین حالي که رئیس جمهور اعتقاد دارد زمینه پیش آمده 
در بحران مالي جهاني بهترين فرصت براي اجراي طرح  هاي تحول 
اقتصاد کشور اسلت، برخي ديگر از کارشناسان اقتصادي، همین 
عاملل را به دلیللي براي ضرورت اجرا نشلدن طرح تحول و پیش 
کشلیدن بحث هاي سیاسلي مربوط به موجودي حسلاب ذخیره 
ارزي تبديل کرده اند. برنامه پنجم توسلعه، دومین برنامه از چهار 
برنامه توسعه پنج ساله دولت براي حرکت در مسیر رشد اقتصادي 
و نیل به اهداف سلند چشم انداز است و در همین راستا به دستور 
رئیس جمهوري، شوراي عالي تدوين برنامه پنجم توسعه تشكیل 
شلد تا اين برنامه را براي ابتداي سلال 8۹ آملاده کند.  در همین 
راستا با دکتر هادي قوامي عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
گفت وگو يی انجام داده ايم. ايشان اساسي ترين تفاوت برنامه پنجم 
و چهارم توسلعه را در نگاه مساله اي برنامه پنجم توسعه دانسته و 
می گويد: در اين برنامه به مسائل بخش هاي مختلف اقتصادي کشور 
به صورت جداگانه پرداخته مي شود و سلپس با توجه به اولويت ها، 
تخصیلص منابع صلورت مي گیلرد. چكیده اين گفت وگلو از نظر 

گرامی تان می گذرد.

طرح تحول اقتصادی جراحي بیماري مزمن و 
طولاني مدت اقتصاد کشور است و قطعاً هم درد خواهد 

داشت؛ به همین بهانه  نیز تاکنون اين طرح اجرايي 
نشده و اين شجاعت است که يك دولت حتي به بهاي 

گزاف بخواهد اين طرح را اجرا کند

پیروزی احمدی نژاد در اين انتخابات به واسطه 
برنامه های او بوده و او مردی از جنس مردم است. در 

مقايسه ای که مردم از او داشتند گفتمان اصولگرايی را 
در او ارزيابی کرده و نسبت به اين نوع گفتمان اعتماد 
پیدا کردند. وی کارنامه موفق 4 ساله دارد و آمار، ارقام 
و اعداد به خوبی نشان می دهد، دکتر احمدی نژاد طی
 4 سال گذشته خدمات دولت را به دورترين نقاط 

کشور و اعماق جامعه امروزی ايران برده است. رای او 
بیشتر از سوی محرومان و مستضعفان بوده است؛ آنها 
که طعم شیرين خدمات دولت را در زندگی خود لمس 

کردند حتما به احمدی نژاد رای داده اند

احمدی نژاد که در حال حاضر با يك رای فوق العاده و با 
تفاوت رای 11 میلیونی نسبت به نفر بعدی خود قرار گرفته 
است نبايد مورد اتهام قرار گیرد. همانطور که رهبر حكیم 
انقاب فرمودند، فاصله 11 میلیون رای بین احمدی نژاد و 
میرحسین موسوی رقمی نیست که بتوان آن را با تقلب 
به وجود آورد. رقبا بايد بدانند از صندوق های رای از بین 
چهار کانديدا فقط يك نفر بیرون می آيد و هر 4 کانديدا 

نمی توانند رئیس جمهور شوند! لذا بايد از رای مردم تمكین 
کنند و آن را به رسمیت بشناسند

 گفت وگوي اختصاصي »وطن امروز« با دکتر هادي قوامي، عضو کميسيون برنامه و بودجه مجلس
 درباره نقش دولت نهم در اصلاح اقتصاد کشور

كليد گمشده اقتصاد ایران طرح تحول است
فرزانهمتینفر
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